

MINISTRY OF EDUCATION OF THE REPUBLIC OF BELARUS

BELARUSIAN STATE UNIVERSITY

FACULTY OF INTERNATIONAL RELATIONS

Department of International Tourism and Hospitality

Annotation for the thesis

**COMPARATIVE ANALYSIS OF ECOLOGICAL TOURISM ORGANIZATION
ON THE BASIS OF NATURE PROTECTION AREAS OF BELARUS AND
CHINA**

Zhu Zhongxing

Scientific supervisor – Anastasiya Reshetnikova, Senior Lecturer

Minsk, 2025

ANNOTATION

1. Structure and scope of the master's thesis

The master's thesis consists of a title page, table of contents, introduction, three chapters, conclusion, list of literature sources, 4 tables, and 3 figures. The total scope of the thesis is 68 pages. The reference list covers 8 pages and includes 55 sources.

2. Keywords

NATURE PROTECTION AREAS (NPAs), CHINA, BELARUS, ECOLOGICAL TOURISM, ECOTOURISM, SUSTAINABLE TOURISM, BIODIVERSITY CONSERVATION, ORGANIZATIONAL MODELS.

3. Content of the thesis

The object of the research is the organization of ecological tourism within nature protection areas (NPAs) in Belarus and China.

The subject of the research is the factors influencing ecological tourism organization in the NPAs of both countries.

The purpose of the research is to conduct a comprehensive comparative analysis of ecological tourism organization in Belarus and China, identify best practices, and propose recommendations for sustainable development.

4. Methods of the research

Methods of literature review, comparative analysis, case studies (including field visits and stakeholder interviews), SWOT analysis, and statistical data interpretation were applied.

5. Results of the research and their novelty

The thesis reveals distinct approaches: Belarus emphasizes small-scale, low-impact tourism with community participation, while China focuses on large-scale development integrated with rural revitalization.

Key differences include governance (decentralized vs. centralized), infrastructure (eco-friendly vs. commercialized), and community involvement (high in Belarus, variable in China).

Novelty lies in the first systematic comparison of Belarusian and Chinese NPAs, providing insights into how geographical, socio-economic, and policy contexts shape ecotourism.

Practical recommendations are proposed to optimize management systems, enhance environmental protection, and promote community participation in both countries.

6. Authenticity of the materials and results

The materials (academic literature, government reports, field data) and research results are authentic. The thesis was independently conducted under academic supervision.

АННОТАЦИЯ

1. Структура и объем магистерской диссертации

Магистерская диссертация состоит из титульного листа, оглавления, введения, трех глав, заключения, списка литературных источников, 4 таблиц и 3 рисунков. Общий объем диссертации составляет 68 страниц. Список использованной литературы занимает 8 страниц и включает 55 источников.

2. Ключевые слова

ПРИРОДНО-ОХРАННЫЕ ТЕРРИТОРИИ (ООПТ), КИТАЙ, БЕЛАРУСЬ, ЭКОЛОГИЧЕСКИЙ ТУРИЗМ, ЭКОТУРИЗМ, УСТОЙЧИВЫЙ ТУРИЗМ, СОХРАНЕНИЕ БИОРАЗНООБРАЗИЯ, ОРГАНИЗАЦИОННЫЕ МОДЕЛИ.

3. Содержание диссертации

Объектом исследования является организация экологического туризма на ООПТ Беларуси и Китая.

Предметом исследования являются факторы, влияющие на организацию экологического туризма на ООПТ обеих стран.

Целью исследования является проведение комплексного сравнительного анализа организации экологического туризма в Беларуси и Китае, выявление передового опыта и предложение рекомендаций по устойчивому развитию.

4. Методы исследования

Были применены методы обзора литературы, сравнительного анализа, тематических исследований (включая выезды на места и интервью с заинтересованными сторонами), SWOT-анализа и интерпретации статистических данных.

5. Результаты исследования и их новизна

В диссертации раскрываются различные подходы: Беларусь делает акцент на мелкомасштабном туризме с низким воздействием и участием сообщества, в то время как Китай фокусируется на крупномасштабном развитии, интегрированном с возрождением сельской местности.

Ключевые различия включают управление (децентрализованное против централизованного), инфраструктуру (экологически чистая против коммерциализированной) и вовлечение сообщества (высокое в Беларуси, переменное в Китае).

Новшество заключается в первом систематическом сравнении белорусских и китайских НПА, что дает представление о том, как географические, социально-экономические и политические контексты формируют экотуризм.

Предлагаются практические рекомендации по оптимизации систем управления, усилению охраны окружающей среды и содействию участию сообщества в обеих странах.

6. Подлинность материалов и результатов

Материалы (научная литература, правительственные отчеты, полевые данные) и результаты исследований являются подлинными. Диссертация была независимо выполнена под научным руководством.